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Närvarande 

Rolf Lindquist ordförande SPF Seniorerna 

Bertil Andersson vice ordförande   PRO 

Eiwor Arthursson ledamot                PRO 

Valter Lund  ledamot               PRO 

Lola Carlsson ledamot                SPF Seniorerna 

Lars-Erik Karlsson ersättare PRO 

Gunnar Carlsson ersättare SPF Seniorerna 

Anne-Marie Bergström   ersättare           SPF Seniorerna 

Kerstin Svenson ersättare SPRF 

 

Förvaltningen 

Yvonne Goldberg avdelningschef förskola och äldreomsorg i egen regi 

Ingrid Widebäck  avdelningschef för social omsorg 

Anneli Rydström  sekreterare 

 

Förhinder 

Lill Nilsson ersättare PRO 

 

 

 

 

Dag för justering 2015-08-25 

 

sekreterare 

 

Justerat  

Rolf Lindquist   Gunnar Carlsson 

ordförande     

Godkänt via e-post                                    Godkänt via e-post  

 

 



                          Protokoll nr 7 2015 

Sida 2 (8)  

 

 
 

 

Hägersten-Liljeholmens 

stadsdelsförvaltning 

 

Telefonvägen 30 

Box 490 

129 04 Hägersten 

Växel 08-508 22 000 

Fax 08-508 22 099 

hagersten-liljeholmen@stockholm.se 

www.stockholm.se/h-l 

 

§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordförande hälsade alla välkomna till dagens sammanträde. 

 

§ 2. Godkännande av dagordning 

Dagordningen godkändes. 

 

§ 3.     Utseende av justerare 

Rolf Lindquist och Gunnar Carlsson utsågs att justera dagens protokoll. 

 

§ 4.    Anmälan av protokoll 
 

Pensionärsrådet 2015-06-09 

 

Uppföljning av pensionärsrådets frågor 

 

Vård i hemmet eller på vård- och omsorgsboende 

Ang. pensionärsrådets fråga om när det blir dyrare med hemtjänst i hemmet än 

med en plats på ett vård- och omsorgsboende. Finns det en brytpunkt när 

vården i hemmet blir dyrare? 

  

Anneli Rydström har inhämtat uppgifter från beställarenheten äldre, som 

lämnat följande svar. Om man ser utifrån ett ekonomiskt perspektiv, så rör det 

sig om 130 timmar hemtjänst+2 nattbesök= 63 740 kr per månad eller 160 

timmar hemtjänst = 63 680 kr per månad. 160 timmar kan också innefatta en 

del dubbelbemanning och kunden får då ett lägre timantal på sitt beslut.  

  

Den äldre har dock rätt att bo kvar hemma om man så önskar, och det görs 

alltid en individuell bedömning. 

 

Skrivelse till trafikkontoret – Ansökan om parkeringsförbud 

Ang. pensionärsrådets skrivelse till trafikkontoret om att bilar inte borde få 

parkera på Riksdalervägen vid kurvan/kantstenen, där gångvägar finns som 

leder till boulebanan och grillplatsen samt till amfiteatern. De parkerade bilarna 

gör att färdtjänsten inte kan komma fram till dessa platser.  

 

Bertil Andersson och Rolf Lindquist har skickat skrivelsen till trafikkontoret, 

som hittills meddelat att man tagit emot den, men inget mer. 

 

Dokument om planerade och pågående nybyggnadsprojekt 

Pensionärsrådet vill gärna ta del av ett dokument som handlar om planerade och 

pågående nybyggnadsprojekt och som handläggs inom avdelningen för 

samhällsplanering.  

 

Anneli Rydström informerade om att det efterfrågade dokumentet är ett 

arbetsmaterial. Gunnar Ohlsén/David Eriksson, avdelningen för 

samhällsplanering, kommer gärna till rådet under hösten för att informera om 

nybyggnationen i stadsdelen. 
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Kvarstående uppdrag/frågor 

 

Nyttoparkeringstillstånd för hemtjänsten 

Pensionärsrådet tog upp att det är viktigt att följa upp vad som händer i frågan 

om nyttoparkeringstillstånd för hemtjänsten, som KPR behandlade 2015-05-12. 

 

Verksamhetsbidrag till Fenix 

Pensionärsrådet undrade om Fenix fått något bidrag av socialförvaltningen. 

Förvaltningen har ingen information om det, men undersöker detta närmare och 

återkommer med svar.  

 

Förebygga fallolyckor 

Förvaltningen ska återkomma med svar om vad som kan göras kring arbetet 

med att förebygga fallolyckor. 

 

Rådet för funktionshinderfrågor 2015-06-04 

Pensionärsrådet tycker att rådet för funktionshinderfrågors 

tillgänglighetsinventering är mycket intressant och viktig för flera grupper inte 

minst för äldre. Pensionärsrådet vill gärna samarbeta med rådet för 

funktionshinderfrågor kring tillgänglighetsfrågorna. 

 

Pensionärsrådet tycker också att rådets förslag om skylt, som informerar om att 

”den här gångvägen har en trapp”, är förträffligt.  

 

Pensionärsrådet önskar information om olika hjälpmedel och vart man vänder 

sig när ett hjälpmedel går sönder. Finns det någon informationsbroschyr? 

Förvaltningen återkommer med svar.  

 

Stadsdelsnämndens protokoll 2015-06-11 

Ang. ärende 8 Bidrag till glasögon för barn och unga. 

Pensionärsrådet tycker att detta är en angelägen fråga för flera grupper, inte 

minst för äldre.  

 

Kommunstyrelsens pensionärsråd 2015-06-09 

Ang. Remiss om motionen ”Det ska bli lättare att få plats på servicehus”. 

Pensionärsrådet stödjer motionen och KPR:S yttrande som lyder:  

”KPR har i flera år talat för bibehållandet av funktionsdugliga 

servicehus. Vi stöder förslaget om rätt till plats på servicehus för 

personer 85+, men är samtidigt medvetna om dagens krav på formellt 

biståndsbeslut. Vi hälsar därför med glädje att förvaltningen ska utreda 

frågor om vilka bostäder för vilka individer och att äldrenämnden givit 

förvaltningen i uppdrag att utreda möjligheten för 85+ att flytta till ett 

tryggt boende oavsett biståndsbedömning.”  

 

Ang. information om tandvårdstöd. 

Pensionärsrådet tycker det är angeläget att informationen kring tandvårdstöd 

förbättras. Många äldre känner inte till de olika tandvårdstöden som finns.  
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§ 5.     Aktuell information från förvaltningen 

Yvonne Goldberg informerade om att varje enhet har tagit fram en åtgärdsplan 

och gjort en risk- och konsekvensanalys utifrån nämndens beslut om 

budgethållning. Ett omfattande arbete har genomförts på enheterna, där 

skyddsombud och medarbetare varit delaktiga.   

 

Det som är nytt från nämndens förra beslut är att förskoleverksamheten föreslås 

undantas från tidigare beslutade budgethållningsåtgärder. De uteblivna 

åtgärderna ska inte komma att belasta stadsdelsnämndens övriga verksamheter.  

 

Vidare informerade Yvonne om händelsen på Fruängsgårdens servicehus, där 

personal inte hade kommit när den boende larmat. Händelsen har tagits upp i 

massmedia. Verksamheten har inkommit med en lex Sarah-rapport och en 

utredning pågår. Förvaltningens utredning kommer att lämnas till nämndens 

sociala delegation samt till Inspektionen för vård och omsorg, IVO, som begärt 

ett yttrande av stadsdelsnämnden. 

 

Vid frågor kontaktas Yvonne Goldberg, tel. 508 23 040, 

yvonne.goldberg@stockholm.se 

 

Ingrid Widebäck informerade om att budgethållningsåtgärderna inom 

beställarenheten äldre främst handlar om att noga pröva antalet 

hemtjänsttimmar.  

 

Beställarenheten äldre har fått projektpengar för kompetensutveckling inom 

demensområdet, och att detta kommer att verkställas under hösten.  

 

§ 6.  Ärenden till stadsdelsnämnden 2015-08-27 

 

Ärende 7: Reviderade budgetshållningsåtgärder efter enheternas 

åtgärdsplaner och konsekvensanalyser 

Pensionärsrådet undrade vad det betyder att kvalitetsutvecklingen avtar genom 

att den personal som är ombud/utbildare får mindre tid att arbeta med 

utvecklingsområdena nutrition, hygien och dokumentation.   

 

Yvonne Goldberg förklarade att ombuden, såsom kostombud, hygienombud 

och dokumentationshandledare får mindre tid till att utbilda och ge stöd till 

omvårdnadspersonalen samt att vidareutbilda sig själva, då man behövs i det 

dagliga omvårdnadsarbetet.  

 

Pensionärsrådet frågade om förvaltningen bedömer att man kommer att uppnå 

äldreomsorgens mål, t.ex. målet om daglig utevistelse för dem som bor på vård- 

och omsorgsboende.  

 

Förvaltningens bedömning är att verksamheten håller en god kvalitet.  

I oktober presenteras resultaten från årets brukarundersökningar och det ska bli 

intressant att se vad brukarna tycker. 

mailto:yvonne.goldberg@stockholm.se
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Resultaten från stadens brukarundersökning om dagverksamhet är klar och 

visar på en positiv kvalitetsutveckling för Hägersten-Liljeholmens 

dagverksamheter från 93 % nöjda brukare år 2014 till 97 % nöjda brukare i 

årets mätning. 

 

Ärende 8: Fler badplatser i stadsdelen 

Av förvaltningens svar har pensionärsrådet förstått att det är mycket svårt att få 

till en badplats.  

  

Ärende 10: Tiggeriförbud, ändring av stadens allmänna ordningsföreskrifter 

Pensionärsrådet ställer sig bakom förvaltningens förslag till svar. 

 

Ärende 11: Upprätthållande av ordning och trygghet i stadens offentliga rum  

Pensionärsrådet ställer sig bakom förvaltningens förslag till svar. 

 

Ärende 13: Plansamråd för Brandstegen 1 och del av Midsommarkransen 

1:1 

Pensionärsrådet tycker det är positivt att det blir möjligt att hyra skolans lokaler 

på kvällstid och helger. 

 

Pensionärsrådet tycker det är dåligt att man inte har utrett trafiksituationen i 

området.  Det är genomfartstrafik i området med trafik söderifrån via 

Västberga. Området är beläget vid en Y-korsning och det kommer också trafik 

från Bäckvägen både bilar, bussar, gående och många cyklister. Till detta 

kommer nu skolans angöringstrafik i korsningen. 

 

Ärende 14: Plansamråd för kvarteret Fiberpennan i Midsommarkransen 

Pensionärsrådet undrade vad habitatnätverk för eklevande arter är för något. 

 

Pensionärsrådet tycker det är bra om förvaltningen generellt sett använder sig 

mer av vardagsord i sina tjänsteutlåtanden eller förklarar vad som menas. 

 

§ 7.  Rapport från förtroenderåd 

 

Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: Nästa förtroenderådsmöte är 

den 16 september.  

 

Kransen-Åsens förtroenderåd, Bertil Andersson: Margrét Nilsson har varit 

behjälplig vid sommarens dagsutflykter. Fyra bussresor har genomförts med 

totalt 21 deltagare.   

 

Fruängsgårdens förtroenderåd, Valter Lund: Midsommarfirandet var mycket 

trevligt och uppskattat. Förtroenderådet träffas i början på september och startar 

då upp höstens program. 
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§ 8.    Övriga frågor 

 

Anhörigrepresentanter i förtroenderåd 

Pensionärsrådet frågade om man kan ha en anhörigrepresentant i 

förtroenderåden. Vad står det i instruktionen? 

 

I förtroenderådet ingår representanter för de boende/brukarna och 

pensionärsorganisationerna. Vilka övriga som bör ingå anpassas utifrån 

verksamheten. Förvaltningen föreslår att man tar upp frågan i sitt förtroenderåd. 

 

Fruängsgårdens förtroenderåd har en anhörigrepresentant, enligt Valter Lund.  

 

Cykeltur för demensvård – något för Stockholm? 

Rolf Lindquist delade ut information om ”Virtuell cykel stimulerar minnet”. 

Äldre personer med demenssjukdom behöver stimuleras på olika sätt för att 

träna sitt minne. En idé är att använda ”upplevelsecykeln”, som bland annat 

Högdalens äldreboende gör. Pensionärsrådet ser gärna att någon verksamhet 

inom Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning skulle kunna vara 

pilotprojekt och testa detta. 

 

Förvaltningen tycker det låter intressant. 

 

Samlingslokaler - Uppvaktning av äldreborgarrådet 

Rolf Lindquist informerade om hans och Anne-Marie Bergströms uppvaktning 

av äldreborgarrådet gällande samlingslokaler. Följande togs upp. 

 

Rolf och Anne-Marie lanserade idé om att regler införs i detaljplanen med 

krav på att samlingslokal ska byggas vid nybyggnad, kopplat till ett visst antal 

lägenheter, eller ett visst antal kvadratmeter lägenheter. 

 

Osäkerheten när det gäller föreningarnas möjligheter att hyra samlingslokalen 

vid Axelsbergs äldreboende. Hyreskostnaden uppgår till 245 tkr per år och får 

Micasa någon annan hyresgäst, så hyr man ut till dem.  

 

Micasas förhållningssätt att låsa lokalen om den som hyr lokalen inte städar, 

tycker pensionärsorganisationerna är uppseendeväckande. 

 

Rolf informerade om att man kommer att träffa Micasas förvaltare för närmare 

diskussion. 

 

Lokala Brå 

Pensionärsrådet tog del av minnesanteckningarna från lokala Brå. Rolf 

informerade också från arbetsgruppen Tryggare Äldre. 

 

Tider för höstens trygghets-/närmiljövandringar är: 

 Axelsberg: 22 september kl. 18.30 - 20.00 
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 Liljeholmen: 1 oktober kl. 18.30 - 20.00 

 Aspudden: 13 oktober kl. 18.30 - 20.00 

 

Rolf uppmanade rådets representanter att sprida informationen vidare till sina 

pensionärsorganisationer och försöka få med så många som möjligt på 

trygghetsvandringarna.  

 

Rådet vill att det görs en ”halkvandring”. Gunnar Ohlsén återkommer med 

besked, enligt Rolf.   

 

Seniorrådet - Rättegång kring åldringsbrott 

Rolf berättade att ledamöterna i Söderortspolisens Seniorråd fått information 

om att det skulle äga rum en rättegång i Södertörns tingsrätt i Flemingsberg, 

om ett åldringsbrott, som skulle kunna vara av intresse för Seniorrådet att ta 

del av. Rolf var där och berättade för pensionärsrådet om rättegången, som 

han tyckte var intressant.  

 

Högt blodtryck 

Lola Carlsson tog upp att det är viktigt att sprida information om att äldre ska 

kontrollera sitt blodtryck. Högt blodtryck kan leda till stroke och andra 

sjukdomar. I andra kommuner arbetar man med olika förebyggande insatser 

och information kring detta. Olika utbildningsinsatser erbjuds också. 

 

Rådet och förvaltningen diskuterade kring frågan. Det finns en del insatser, 

bl.a. erbjuder vårdcentralerna hälsosamtal och efter läkarkontakt så får man 

vanligen en regelbunden kontroll av blodtrycket. Det är viktigt att frågan 

uppmärksammans mer. 

 

Tider för möten med gruppledare 

Pensionärsrådet föreslår torsdagen den 22 oktober och ev. torsdagen den 17 

december. Tid för mötet kl. 16-17. 

 

§ 9.   Nästa sammanträde 

Nästa sammanträde äger rum tisdagen 15 september med start med förmöte kl. 

9.00.  

 

Rådet sammanträder den 13 oktober, 17 november och 8 december. 

 

Gäster under hösten 

Pensionärsrådet vill bjuda in nedanstående gäster till pensionärsrådet. Anneli 

kontaktar och bokar in gästerna. 

 

 Enhetschefen för beställarenheten äldre, om frågor kring 

biståndsbedömningen. 

 Gunnar Ohlsén/David Eriksson, information om nybyggnadsprojekt i 

stadsdelen. 
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 Verksamhetschef för vårdcentral, om frågor kring hemsjukvården. 

 Ansvarig på trafikkontoret för diskussion om snöröjning och 

halkbekämpning. 

 

§ 10.    Sammanträdet avslutas 

Ordförande tackade alla för i dag och sammanträdet förklarades därmed 

avslutat.  

 


